
A CDLXXXVII. J e g y e t e m e in 

Hallgatói mobilitás, külügyes 
tevékenység, ElJ-s integráció 

interjú Fedor Péter Mózessel az EHÖK Külügyi és Európai Integrációs Bizottság elnökével 
-Az EHÖK bizottsági tisztújító választmányi 
ülésén lettél a Külügy i és Európai Integrációs Bi-
zottság elnöke. Bevezetésként kérlek, mesélj 
magadról... Hogyan kerültél kapcsolatba a 
HÓ K-kel? Milyen feladatokat vállaltál eddig? 

- 2000 óta vagyok a Szegedi Tudományegye-
tem hallgatója. Szinte a tanulmányaim kez-
detétől bekapcsolódtam a hallgatói önkor-
mányzat tevékenységébe, így az elmúlt 
években részese lehettem számos munkának 
és az EHÖK-ön belül lezajló változásnak, 
mozgásnak. Láttam ellentéteket és barátsá-
gokat, összeveszéseket és kibéküléseket, si-
kereket és kudarcokat. A külügyi bizottság 
tagjaként volt alkalmam megismerkedni a 
magyar hallgatói mozgalom jelenlegi műkö-
désével. Láttam számos hallgatói vezetőt, 
nagyformátumú stratégákat és kisstílű ügyes-
kedőket, mindenkor a hallgatókért égő forra-
dalmárokat és nyugodt taktikusokat. Láttam 
sok jó szándékot, sok munkát, láttam hitet, 
de láttam csüggedést is. 

- Négy év hossz idő. Milyen személyes benyomásaid 
alakultak ki ezalatt? 

- Találtam számos jó barátot, de - gondolom 
- szereztem ellenfeleket is. Sokat tanultam 
itt az elmúlt három és fél esztendőben. Ta-
nultam másért dolgozni, tanultam embere-
ket elfogadni, tanultam bírálatot elismerni. 
De talán a legfontosabb, amit tanultam: mi 
hallgatók együtt tudunk erősek lenni. Gyak-
ran gondolkodom arról, mi is a hallgatói ön-
kormányzat, mitől jó és mi benne a rossz, ho-
gyan működik hatékonyan és hogyan nem 
kellene csinálni. Legerősebb benyomásom 
az, hogy lélek nélkül, lelkesedés nélkül nem 
szabad semmiféle olyan feladatot elvállalni, 
ami a hallgatótársaink életének javítását van 

hivatva szolgálni, mert a szakmaiság ebben 
az esetben is csak alap, amire a felépítmény 
kerülhet, de a felépítmény a lélekből, a szív-
ből épül. 

- Hazánk Európai Uniós csatlakozása küszöbén 
milyen új szerepek várnak a HÖK Külügyi 
Bizottságára? 

- Az Európai Unióhoz való csatlakozással je-
lentősen kibővülnek az EHÖK külügyes le-
hetőségei. Ez önmagában nagy kihívás főleg, 
ha figyelembe vesszük a többi magyar felső-
oktatási intézmény hasonló törekvéseit. Eb-
ben a versenyben nem szabad lemaradnunk, 
sőt mitöbb szakszerű munkával komoly 
előnyre tehetünk szert, melynek érdekében 
növelnünk kell mind a kiutazó, mind a hoz-
zánk érkező hallgatói és oktatói mobilitást, 
valamint törekednünk kell a külföldi egyete-
mekkel, ifjúsági szervezetekkel való aktív 
kommunikációra és közös projektek megva-
lósítására. Ennek érdekében az európai felső-
oktatási térségnek csak így lehetünk egyen-
rangú, elismerhető tagjai. 

- Milyen konkrét feladatokkal számolsz? 

-Céljaink megvalósításához jónéhány tevé-
kenységre kell különösen koncentrálnunk. 
Az Erasmus program mentén, az úgynevezett 
„bolognai folyamat" aktualitásai feladatokat 
adnak nekünk az SZTE nemzetközi marke-
tingje és az idegen nyelvű órák meghirdetése 
témakörében, hiszen több külföldi hallgató és 
oktató jelenik meg majd egyetemünkön. Fon-
tosnak tartjuk továbbá, hogy ne szalasszunk el 
lehetőségeket, amelyek által a külföldi egyete-
mekre kiutazó hallgatók és oktatók keretszá-
mának növelését biztosíthatja az egyetem. 

- A külügyek terén az egyik legfontosabb érdekér-
vényesítési lehetőség a személyes kapcsolat és a 
szervezetek közötti kontaktus során jön létre. Mi-
lyen szakmai kapcsolatokra építesz a bizottsági 
munka során? 

- Mint bizottság több tucatnyi kapcsolattal 
bírunk, ugyanis a 2000. évi integrációkor 
megalakult Külügyi Bizottság, melynek bará-
tom Bene Tamás volt az alapító elnöke, egye-
síteni tudta a korábbi intézmények, tehát a 
mai karok hallgatói külügyi kapcsolatait. 
A terjedelmi korlátokra való tekintettel én 
most csak három irányt emelnék ki, amelyet 
a külföldi ifjúsági szervezetekkel való aktív 
kapcsolatok szempontjából fontosnak tartok: 
a határon túli magyar szervezetekkel való 
kapcsolat, az Európai Uniós ifjúsági szerve-
zetekkel való kapcsolat, és a régiós kapcsola-

tok fejlesztése, jobb kihasználása. Kedvező a 
helyzetünk, mert mindhárom irányban erős 
szálakkal vannak kötődéseink, az európai 
egye temeken működő hálózattal bíró 
Erasmus Student Network (ESN) szegedi 
szekciójának alelnöke én vagyok, a mintegy 
nyolcvanezer fiatalt képviselő ernyőszerve-
zetnek a Duna-Körös-Maros-Tisza Eurorégió 
Ifjúsági Szövetségének pedig Bene Tamás 
(az elődöm a bizottság élén) az egyik vezér-
alakja. 

- Befejezésül tágabb kérdés. Mint bizottsági el-
nök hogyan írnád le az elképzelésedben élő hall-
gatói önkormányzati tevékenység fő vonásait? 
Milyen EHÖK -öt, milyen bizottsági működést 
képzelsz el? 

- Én egy kifelé egységesen fellépő EHÖK-
öt képzelek el, amely a hallgatói célok érde-
kében közös álláspontot tud és akar képvi-
selni, amely szakmai vagy akár személyi 
problémáit belül oldja meg. Kezdeményező 
EHÖK-öt képzelek el, amely nem csak rea-
gál az Egyetem vezetésének vagy akár a po-
litikai vezetés felvetéseire, hanem felmérve 
a hallgatói igényeket, maga kezdeményezi a 
változásokat, koncepciókat alkot és azokat 
meg is valósítja. Stratégiai szemléletű testü-
letet képzelek el, amely hosszútávú, több 
elnöki cikluson átívelő célokat jelöl ki, fel-
mérve az igényeket, és amelynek cseleke-
deteit a hatékonyság igénye és a tervezés 
határozza meg. És végül egy politikailag 
semleges szervezetet képzelek el, amely a 
pártpolitikai erőtérben mindenkor középen 
áll, nem feledve, hogy a hallgatók, de a fel-
sőoktatás érdekei függetlenek pártoktól 
vagy kormányoktól. Mint bizottsági elnök 
ezeket tartom zsinórmértéknek a testüle-
tem szempontjából. 


